

Fer volar coloms

Estimats diocesans,

Cloem el cicle de Nadal amb la festa litúrgica del Baptisme del Senyor. Una veu del cel certifica la identitat de Jesús: ell és el Fill de Déu. Jesús és a qui hem d'escoltar, acollir i seguir. En aquesta empresa, l'actitud és decisiva. El petit detall dona la qualitat necessària per no decaure en l'intent. Ell, com ens revelarà al llarg de la seva trajectòria, és el camí, la veritat i la vida. El més important no és pas què tenim per ser dels seus, sinó qui som. I, efectivament: som estimats, fills i filles profundament estimats. El baptisme ens dignifica, ens purifica i ens inclou en la gran família de l'Església. Des d'aquí ens entenem.

Per això, avui voldria proposar-vos una dita que ens engresqués de valent a tots, per viure veritablement com a fills, que és el títol més gran que qualsevol cristià pot rebre mai: «fill estimat de Déu». Em refereixo a una dita força freqüent: «fer volar coloms». Es diu que qui intenta fer-ho és algú que té el cap ple de pardals o que no toca massa de peus a terra. No pas. En l'àmbit missioner en què ens movem, necessitem i volem aprendre a volar, a fer que els nostres anhels s'alcin fins a Déu i arribin a tota la humanitat.

Sí, ho he dit bé. Em refereixo a «volar» en un sentit agosarat, coratjós, atrevit. Els missioners, és a dir, tots nosaltres, no podem quedar sotmesos a la pastoral del manteniment, de la rutina, del «sempre s'ha fet així». Estimats diocesans, necessitem testimonis i comunitats que no tinguin por ni de viure ni de veure la realitat des de noves perspectives.

Recordeu aquell escrit *Joan Salvador Gavina*? Un escrit senzill carregat d'un missatge valuosíssim. En les nostres pastorals cal un aprenentatge i també un atreviment. No desitgem fer les coses de qualsevol manera. Això mai. Ens volem adreçar a paisatges parroquials respectuosos amb la litúrgia, sòlids en l'àmbit de la fe i que no s'allunyin mai de la pràctica de la caritat. Pastorals ancorades en una experiència fundant propera a la Paraula de Déu, obviament.

Per volar, pastoralment parlant, calen qualitats i aptituds, però sobretot cal deixar entrar Jesús i el seu Esperit dins nostre. Això és el baptisme: deixar-nos conquerir per l'Esperit de Jesús. En el fons, és un «fiar-se» i un «faci's en mi la teva voluntat». Com a batejats, ja vivim una comunió inicial, però cada dia cal cuidar el somni de «fer volar coloms», és a dir, de vetllar per una vida de santedat.

Tot comença per l'acceptació de l'Amor de Déu. Hem de transformar els egoismes propis en oportunitats d'estimació vers els nostres germans. Viure el baptisme és realment una transformació existencial de primera magnitud. Tots els batejats hem rebut el mateix Esperit Sant, i així esdevenim missioners per la força de l'Amor de Déu en nosaltres. Volar —el que es diu volar, de manera metafòrica— comença quan entenem que l'Amor és el veritable motor de la vida. Si partim del cor, alçarem el vol, contemplarem noves dimensions, possibilitats inaudites per tal de viure com a fills i, per tant, com a germans.

Som missioners que volem viure moguts per l'Amor. «Fer volar coloms» vol ser, doncs, una invitació a abandonar tota por. Fa por haver de viure amb tanta por, no creieu? Qui viu estimant, viu com a fill, com a filla de Déu. Alceu el vol, somieu, estimeu... ben alt, ben fort, ben gran.

Amb la meva benedicció i afecte

+Daniel Palau Valero

Bisbe de Lleida

Dejar volar la imaginación

Queridos diocesanos:

Cerramos el ciclo de Navidad con la fiesta litúrgica del Bautismo del Señor. Una voz del cielo certifica la identidad de Jesús: él es el Hijo de Dios. Jesús es a quien debemos escuchar, acoger y seguir. En esta empresa, la actitud es decisiva. El pequeño detalle da la calidad necesaria para no decaer en el intento. Él, como nos revelará a lo largo de su trayectoria, es el camino, la verdad y la vida. Lo más importante no es lo que tenemos para ser de los suyos, sino quiénes somos. Y, efectivamente: somos amados, hijos e hijas profundamente amados. El bautismo nos dignifica, nos purifica y nos incluye en la gran familia de la Iglesia. Desde aquí nos entendemos.

Por eso, hoy quisiera proponeros un dicho que nos anime de verdad a todos, para vivir verdaderamente como hijos, que es el título más grande que cualquier cristiano puede recibir jamás: «hijo amado de Dios». Me refiero a un dicho bastante frecuente: «dejar volar la imaginación». Se dice que quien intenta hacerlo es alguien que tiene la cabeza llena de pájaros o que no toca demasiado con los pies en el suelo. No es así. En el ámbito misionero en el que nos movemos, necesitamos y queremos aprender a volar, a hacer que nuestros anhelos se eleven hasta Dios y lleguen a toda la humanidad.

Sí, lo he dicho bien. Me refiero a «volar» en un sentido audaz, valiente, atrevido. Los misioneros, es decir, todos nosotros, no podemos quedar sometidos a la pastoral del mantenimiento, de la rutina, del «siempre se ha hecho así». Queridos diocesanos, necesitamos testigos y comunidades que no tengan miedo ni de vivir ni de ver la realidad desde nuevas perspectivas.

¿Recordáis aquel escrito *Juan Salvador Gaviota*? Un escrito sencillo cargado de un mensaje valiosísimo. En nuestras pastorales hace falta aprendizaje y también atrevimiento. No deseamos hacer las cosas de cualquier manera. Eso nunca. Queremos dirigirnos a paisajes parroquiales respetuosos con la liturgia, sólidos en el ámbito de la fe y que no se alejen nunca de la práctica de la caridad. Pastorales ancladas en una experiencia fundante cercana a la Palabra de Dios, obviamente.

Para volar, pastoralmente hablando, hacen falta cualidades y aptitudes, pero sobre todo hace falta dejar entrar a Jesús y a su Espíritu en nosotros. Eso es el bautismo: dejarnos conquistar por el Espíritu de Jesús. En el fondo, es un «fiarse» y un «hágase en mí tu voluntad». Como bautizados, ya vivimos una comunión inicial, pero cada día hay que cuidar el sueño de «dejar volar la imaginación», es decir, de velar por una vida de santidad.

Todo empieza por la aceptación del Amor de Dios. Debemos transformar los egoísmos propios en oportunidades de amor hacia nuestros hermanos. Vivir el bautismo es realmente una transformación existencial de primera magnitud. Todos los bautizados hemos recibido el mismo Espíritu Santo, y así nos convertimos en misioneros por la fuerza del Amor de Dios en nosotros. Volar —lo que se dice volar, de manera metafórica— comienza cuando entendemos que el Amor es el verdadero motor de la vida. Si partimos del corazón, alzaremos el vuelo, contemplaremos nuevas dimensiones, posibilidades inauditas para vivir como hijos y, por tanto, como hermanos.

Somos misioneros que queremos vivir movidos por el Amor. «Dejar la imaginación» quiere ser, pues, una invitación a abandonar todo miedo. Da miedo tener que vivir con tanto miedo, ¿no creéis? Quien vive amando, vive como hijo, como hija de Dios. Alzad el vuelo, soñad, amad... bien alto, bien fuerte, bien grande.

Con mi bendición y afecto,

+Daniel Palau Valero Obispo de Lleida